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 

 لعدم نظرا النامية الدول معظم فى الصحى الصرف خدمات مشكلة تفاقمت

 الصحى الصرف مياه ومعالجة ونقل لتجميع اللازمة والأموال الإستثمارات توافر

  .وآمنة سليمة بطريقة

 كفاءة وزيادة التصميمية السعة رفع إمكانية دراسة إلي البحث هذا يهدف

 والمواصفات بالمعايير الإخلال دون القائمة الصحى رفالص مياه معالجة محطات

 التصميم عوامل تعديل طريق عن وذلك المعالج الصحى الصرف لمياه القياسية

  النهائى  الترسيب وحوض البيولوجية المعالجة بحوض تحدث التى التغيرات ورصد

 إزالة كفاءة على تأثيرها مدى دراسة مع البحث لهذا أعداده تم والذى الحقلى للنموذج

  . الكلية الصلبة المواد وكذا والكيميائية العضوية الأحمال

 :مايلى عمل تم الغرض هذا ولتحقيق

 بمحطة أعداده تم والذى الحقلى بالنموذج التهوية  بحوض المكث زمن تغيير -١

 باقى تثبيت مع بالقاهرة، السلام بمدينة الصحى الصرف مياه لمعالجة البركه

 . التهوية بحوض الأمثل المكث زمن لتحديد وذلك خرىالأ التصميم عوامل



  ٢

 الحمأة نسبة زيادة طريق عن التهوية بحوض الصلبة المواد تركيز تغيير -٢

 باقى وكذلك اليه التوصل تم والذى الأمثل المكث زمن تثبيت مع المعاده

  . الأخرى التصميم عوامل

 ساعتين من المكث زمن زيادة مع أنه عليها المتحصل النتائج أظهرت -

 ،TSS إزالة فى الوحده كفاءة زادت فقد ساعات ست وحتى تدريجيا

BOD5، COD  بالرغم أخرى، مره النقصان فى المعالجة كفاءة بدأت ثم 

 عمر تغير عدم إلي ذلك في السبب يرجع الذى الأمر F/M قيمة انخفاض من

  .ساعات ست هو الأمثل المكث وقت فإن لذا.التجارب هذه فى الحمأة

 الحيوي والأكسوجين) TSS (العالقة الصلبة المواد إزالة كفاءة في دةزيا -

 نسبة زيادة مع) COD (المستهلك الكيميائي والأكسوجين) BOD5 (الممتص

 تبدأ بعدها%) ٤٥ – ٤٠ (عند للكفاءة الأقصي الحد إلي المعادة الحمأة

  .التناقص في الكفاءة

  %.٤٥ من معادة حمأة ةونسب ساعات ٤ مكث مدة عند المفاعل تشغيل عند -

 قريباً) لتر/مجم ٣١٠٨ (التهوية خزان في العالقة الصلبة المواد معدل متوسط جاء

  .العالمية والمعدلات المصرى بالكود المذكور المعدل من



  ٣

 المذكورة الهيدروليكي المكث مدة مع) ساعات ٤ (الهيدروليكي المكث مدة مطابقة

  .العالمية والمعدلات المصرى بالكود

 الحمأة معدل مع متوافقاً%) ٤٥ (التجريبى بالنموذج المعادة الحمأة معدل جاء

  .العالمية والمعدلات المصرى بالكود المعادة

 فى ) F/M ( الحيوية الكتلة الى الغذاء معدلات متوسط أن على النتائج دلت

 بالكود المذكورة المعدلات عن قليلا تزيد والتى ٠,٥٤ كانت التجريبى النموذج

  .العالمية والمعدلات لمصرىا

 المخلف مواصفات أن للمعالجة المثلى الظروف عند عليها المتحصل النتائج دلت

 المصارف على للصرف الأمنة للحدود وصلت قد) النهائى السيب (المعالج النهائى

 النيل نهر حماية بشأن١٩٨٢ لسنة ٤٨ رقم بالقانون ورد ما بموجب الزراعية

  .المائية والمسطحات

  :مايلى على  والنتائج الملاحظات دلت

 الحمأة ونسبة ساعات ٦ هي التهوية لخزان القياسية الهيدروليكي المكث مدة -١

 درجة التجريبي النموذج حقق ولقد. الأولى للمرحلة%٤٥ – ٤٠ المعادة

 الحيوي والأكسجين) TSS (العالقة الصلبة المواد إزالة كفاءة من عالية



  ٤

 وصلت والتي) COD (المستهلك الكيميائي والأكسجين) BOD5 (الممتص

 .التوالي علي% ٩٦,٢و% ٩٧,٢ ،%٩٦,٨ إلي

 مدة مع %) ٤٥ – ٤٠( المعادة الحمأة نسبة وصلت الثانية المرحلة خلال -٢

 لإزالة عالية كفاءة درجة التجريبي النموذج حقق ولقد ساعات، ٦ مكث

) BOD5 (الممتص الحيوي والأكسوجين) TSS (العالقة الصلبة المواد

 ،%٩٦,٨ إلي وصلت والتي) COD (المستهلك الكيميائي والأكسجين

 .التوالي علي% ٩٦,٢و% ٩٧,٢

 لمعالجة البركة بمحطة المعالجة طاقة زيادة إمكانية التجارب نتائج أظهرت  -٣

 التصرفات معدلات إستيعاب من المحطة تمكن والتي الصحي الصرف مياه

 أجراء ضرورة مع, التهوية حواضبأ المكث زمن تقليص خلال من الزائدة

 الأمثل المكث زمن لتحديد الطبيعى بحجمها البركة محطة لتشغيل محاولات

 .بالمحطة الحقيقية والتشغيلية الفعلية التهوية ظروف عند
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ABSTRACT 

 
Problems of providing qualitative wastewater services have 

been aggravated in most developing countries due to the lack of 

investment and necessary funds for collection, transportation, and 

treatment of wastewater safely and appropriately. 

According to statistics conducted in this regard, the rate of 

water coverage has reached more than 95% in rural as well as 

urban areas, while the rate of wastewater coverage hasn't even 

reached 35% in urban and less 4% in rural areas “EWRA”. 

The increasing hydraulic and organic loads in most of the 

existing treatment plants, the increasing rates of potable water 

consumption, and the contradiction between the wastewater 

reaching the treatment plants and the standards based on which the 

plants were built restrain the plants from achieving the required 

treatment goals. 

The most important reasons are the high costs required for 

constructing new wastewater treatment plants e.g.(land, 

construction, networks, missions, electromechanical equipment as 

well as operation and maintenance). A new trend is now emerging 

to make more benefits of the current treatment plants with the aim 

to increase their design capacities without causing violation of the 

standards and criteria of treated wastewater according to the 



Egyptian Ministerial decrees and executive regulations in this 

regard. 

Therefore, this thesis attempted to study the effect of design 

parameters modification on capacity and performance of  an 

existing wastewater treatment plant through changing its retention 

time and the percentage of the return activated sludge in order to 

achieve the optimum retention, and % RAS that achieve the 

maximum removal efficiencies of TSS, BOD5, & COD, 

respectively. 

A pilot plant scale was set up next to the primary 

sedimentation tank of El Berka WWTP, North Cairo, Egypt. The 

used pilot plant was subjected to variable flow rates that ranged 

from 0.46 to 2.3 l/min. The plant consists of aeration tank, final 

settling tank, compressed air supply system, pressured line for 

return sludge, and a mean of removing excess sludge. 

The first phase of the experimental program was to keep all 

the design parameters of the plant, but apply variable retention 

times to the reactor (2hr, 4hr, 6hr, 8hr, and 10hrs). The impact on 

the reactor’s efficiency was recorded and evaluated. The optimal 

retention time for the reactor which achieved the highest removal 

efficiency of BOD5, COD, and TSS was 6hr, which is the same 

retention for El-Berka WWTP. 

 



The second phase was to apply the optimal retention time 

and to keep constant the rest of the parameters, with a variable 

percentage of return activated sludge “RAS” (20%, 45%, 75%, 

100%, and 150%). The reactor highest removal efficiency under 

the selected scenario was noticed to be at RAS 45%, which 

accidently happened to be the same RAS% in the El-Berka Plant. 

Experimental results showed that there is a potential in 

increasing the treatment capacity of El-Berka plant to cope with 

the excessive flows received by the plant through reducing the 

retention time in the aeration tank. Full scale operation trials 

should be accordingly carried out in El-Berka WWTP to 

determine the optimal retention time under real/actual conditions 

of aeration and operation of the plant.  

In the following Chapters of this thesis represent the 

following:- Chapter one represents the introduction and 

objectives, Chapter two presents a review of literature for the 

methods of wastewater treatment, activated sludge process 

description, and design parameters. Chapter three discuss the 

experimental work such as the sources of sewage samples, model 

description and operation, biological analysis methods used in this 

thesis. Chapter four presents and explains the results and 

discussion of the experimental work. Chapter five contains the 

summary of results and conclusions as well as economical and 

environmental considerations.      
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